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Na osnovu clana 187 i 188 Poslovnika SkupStine Cme Gore, potpredsjedniku 
Vlade Crne Gore i ministru poljoprivrede, gospodinu Vladimiru Jokovidu , postavijam 
sljedece

POSLANICKO PITANJE:

Koliko je do sada Crna Gora nepovratno izgubila sredstava iz Programa IPARD, 
koliko oCekujete da ce izgubiti do kraja 2023. godine i sto ste konretno preduzeli da se 

umanji Steta?

Obrazloienje cu dati na sjednici Skupstine. 

Odgovor trazim i u pisanoj formi.

POSLANIK

Petcjr Ivanovi^ k
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SKUPSTINA CRNE GORE 
n/r generalnom sekretaru

Predmet: Odgovor na poslanicko pitanje poslanika Ivanovic Petra

Poslanik Petar Ivanovic je u pisanoj formi, na osnovu clana 187 i 188 Poslovnika 
Skupstine Crne Gore, postavio sljedece pitanje na koje trazi odgovor, u pisanoj formi, 
od strane ministra poijoprivrede, sumarstva i vodoprivrede;

POSLANICKO PITANJE

Koliko je do sada Crna Gora nepovratno izgubila sredstava iz Programa IPARD, 
koliko ocekujete da ce se izgubiti do kraja 2023. godine i sto ste konkretno preduzeli 
da se umanji steta?

Na postavijeno poslanicko pitanje dajemo sljedeci

ODGOVOR

Postovani gospodine Ivanovicu,

Zahvaljujem na postavijenom pitanju. Ovo je prilika da se aktuelizuje pitanje 
uspjesnosti koriscenja sredstva iz pretpristupnih fondova EU u prethodnih pet godina 
koliko se IPARD program primjenjuje u Crnoj Gori.

Prije nego sto konkretno odgovorim na Vase pitanje, dozvolite da radi crnogorske 
javnosti ukratko predstavim nekoliko pojedinosti vezanih za IPARD program.

Naime, IPARD II programom, koji se trenutno primjenjuje, previdena je podrska za 
razvoj poijoprivrede i ruralnih podrucja Crne Gore za period 2014-2020. Ovim 
programom poljoprivrednicima je na raspolaganju ukupno 51.740.654,00 EUR 
podrske, od cega je ucesce Evropske unije 39.000.000,00 EUR (bespovratna 
sredstva u iznosu 75%) i nacionalna kontribucija 12.740.654,00 EUR (nacionalna 
sredstva u iznosu 25%).

http://www.gov.me/mpsv


Nakon uspostavijanja neophodnih akreditacionih kriterijuma zahtijevanih od strane 
Evropske komisije u decembru 2017. godine potpisan je Finansijski sporazum za 
[PARD II program koji definise modalitet finansiranja u sektoru poljoprivrede i 
ruralnog razvoja. Ovaj program je poceo da se realizuje 2018. godine i to kroz dvije 
akreditovane mjere: Mjera 1 Ulaganje u fizicka sredstva na poljoprivrednim 
gazdinstvirna i Mjera 3 Ulaganje u fizicku imovinu koja se odnosi na proizvodnju i 
marketing proizvoda poljoprivrede i ribarstva. Trenutno se sprovode aktivnosti sa 
ciljem da do kraja godine imamo akreditovane jos dvije nove mjere.

Finsijskim sporazumom za IPARD II program je predvideno da sredstva izdvojena na 
godisnjem nivou moraju biti utrosena u skladu sa pravilom N+3, odnosno u roku od tri 
godine nakon potpisivanja finansijskog sporazuma za svaku pojedinacnu alokaciju po 
godinama. Ukoliko ne budu utrosena u predvidenom roku, sredstva se povlace u 
budzet EU. Nacionaine vlasti su u komunikaciji sa nadleznim direktoratom Evropske 
komisije, uspjele da obezbijede jednu godinu vise za trosenje dostupnih sredstava u 
odnosu na pojedinacnu finansijsku alokaciju za godine 2016, 2017. i 2018. godinu, 
tako da je za ove godine izuzetak od pravila, koji predvida prihvatijiv period potrosnje 
sredstava N+4.

Do sada je od raspolozivih 51.740.654,00 EUR, potroseno svega 12.35 miliona EUR 
podrske (9.26 miliona EUR EU dijela i 3.09 miliona EUR nacionalnih sredstava). Rok 
za utrosak preostalih sredstva iz IPARD II programa je kraj 2023. godine.

Kako Crna Gora sredstva iz 2017. godine (6 mil. EUR evropskih sredstava) nije 
utrosila u cjelosti (potroseno je 5.240.337,40 EUR) u obavezi je da vrati 759.662,60 
EUR I to predstavija iznos sredstva koji je nepovratno izgubljen. Izvjesno je da ce ova 
vrijednost na kraju programskog perioda biti veca, imajuci u vidu da smo u obavezi 
da do kraja ove godine iskoristimo 15 mil. EUR, a svjedoci smo okolnosti koje 
otezavaju ostvarenje ovog cilja.

Prije svega nedostatak finansijskih sredstva nasim proizvodacima da investiraju, 
odnosno tesko ostvaruju pravo na kreditna sredstva kod komercijalnih banaka i 
drugih finansijskih institucija. Takode, dodatan problem predstavljaju konstantne 
fluktuacije cijena usijed poremecaja na trzistu (skok cijena opreme i mehanizacije i 
usiuga, drastican skok cijena gradevinskog materijala) izazvanim globalnim 
desavanjima, sto u krajnjem dovodi do situacije da ugovorena podrska prilikom 
odobravanje projekta u trenutku isplate bude znatno manja, zbog cijena u tom 
trenutku, sto dovodi do odustajanja od realizacije projekata.

U cilju prevazilazenja svih navedenih izazova preduzeli smo niz aktivnosti, za koje se 
nadamo da ce dati odredene rezuitate, kako bi povecala iskoriscenost sredstava, 
iako istini za volju sva desavanja na globalnom nivou nam uopste ne idu na ruku. 
Prvi korak za koji smo prepoznali da je od znacaja je stavranje bolje svakodnevne 
komunikacije sa Ministarstvom ekonomskog razvoja i turizma kako bismo otkionili 
administrativne prepreke za realizaciju mjere koja se odnosi na razvoj ruralnog 
turizma. Uporedo sa tim odrzali smo niz sastanka sa predstavnicima IRF-a kako
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bismo pronasli odgovarajuci model za dodjelu sredstava poljoprivrednim 
proizvodacima koji bi sluzio za finansiranje investicija iz IPARD programa.

Predlozili smo, a Vlada je utvrdila novi akt o unutrasnjoj organizaciji i sistematizaciji 
Ministarstva, koji predvida jacanje administrativnih kapaciteta u nadleznim 
direktoratima kao kljucnim u strukturi IPARD programa i u tom smislu je utvrden i 
odgovarajuci kadrovski plan, Dakle, na samom pocetku mog mandate i razgovora sa 
predstavnicima Evropske komisije, to je prepoznato kao nuznost i mi smo preuzetu 
obavezu bez odiaganja izvrsili. Podsjecam da je tokom 2021. godine uveden sistem 
avansnog i faznog placanja kao mjera podsticaja za bolju Iskorlscenost sredstava.

U narednom periodu predstoji nam niz dodatnih aktivnosti da pokusamo da damo 
podstrek nasim proizvodacima da iskoriste sredstva iz IPARD II programa, a ujedno 
da stvorimo sto povoijniji ambijent za buducu implementaciju IPARD III programa i 
otkionimo nedostatke u primjeni, a na koje su ukazivale sve zainteresovane strane 
koje ucestvuju u ovom procesu.

Porucujemo nasim poljoprivrednim proizvodacima, da je Ministarstvo i ova Vlada 
njihov pouzdan partner i da cemo uciniti sve sto budemo mogli da ih osnazimo u 
ovim teskim vremenima, i da zajednickim snagama radimo za napredak drzave i 
drustva.

S postovanjem,

MINISTAR

il^irmr Jokovic
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